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Megmozdította Nyíregyházát

Katus Attila tizedszer vezényelt Best Body edzést, a Continental Arénában újra sikert aratott a Fitt-Kedd. A sorozat
folytatódik, hiszen az idén tízéves Mozdulj Nyíregyháza! ingyenes önkormányzati mozgásprogram-sorozat újabb
fitneszsztárja, Béres Alexandra a Fitt-szülinapon várja a mozogni vágyókat november 19-én (részletek a 11. olda-
lon). S természetesen a hét minden napján rengeteg sportolási lehetõség várja a nyíregyháziakat decemberig, rész-
letes plakát a városi webportálon (nyiregyhaza.hu).

Átvehetõk a LED-ek
44 000 darab fényforrás

A héten megkezdõdik a CYEB energiakereskedõ cég
által elérhetõvé tett ingyenes LED fényforrások kiosz-
tása a Városházán.

Felüljáró:  egymásra épülõ tervezés
Mint hírül adtuk, elindult a Tiszavasvári úti felüljáró

és környéke komplex fejlesztési program megvalósításá-
nak utolsó üteme, a híd város felõli oldalának aszfalto-
zása a Bukarest utcáig, teljes járdacserével, mely forga-
lomkorlátozásokat von maga után.

A felújítássorozatot teljessé tevõ beavatkozás kapcsán
dr. Kovács Ferenc polgármester szerkesztõségünknek azt
mondta: ez egy elõre tervezett, tudatos, egymásra épülõ
fejlesztéssorozat utolsó mozaikja, mely különbözõ forrá-
sokból valósult meg. – Emlékezhetünk, hogy a teljes fo-
lyamat a Mezõ utcai csomópont átalakításával indult,
ahol a cél – mint késõbb, a másik oldalon is – a gyorsabb
áteresztõképesség volt a biztonsági szempontok mellett,
s érzékelhetõ, hogy gyorsabb, lendületesebb lett a forga-
lom. Ez a fejlesztés kormányzati támogatással készült,
csakúgy, mint a felüljáró statikai megerõsítése. Halaszt-
hatatlanná vált ugyanis a hídszerkezet megerõsítése, mely
elhasználódott az évtizedek során, ami nem is volt egy-
szerû, hiszen nemzetközi vasúti fõvonalak felett ível. A
felüljáróhoz szervesen kapcsolódó Derkovits utca meg-
újítása két ütemben zajlott. Az elsõ a Dugonics utcától a

Bottyán utcáig, uniós forrásból, s azért is volt szükség az
idõbeli ütemezésre, mert „be kellett várni” a Közép-Eu-
rópában egyedi, azóta már országos bajnokságokkal, szál-
lodai kapacitással sikeresen mûködõ Atlétikai Centrum
elkészültét a Modern Városok Programból, mely ráadásul
idõszakos forgalomnövekedést is hoz.

Összetett, komplex folyamat,
több forrásból

– Miután befejeztük a második ütemet a Dugonics ut-
cától a felüljáróig, következhetett a csomópont átépítése
lámpás keresztezõdéssé, sávok bõvítésével, uniós pályá-
zatból – így a kertvárosi oldal rendben lett. S most tar-
tunk a záró szakasznál, nem titok, hogy rengeteget lob-
biztam személyesen is azért, hogy ebben az átmeneti
helyzetben az utolsó szükséges források is megérkezze-
nek a kormányzattól a híd másik oldalának aszfaltozásá-
hoz – ezúton is köszönet érte. Így teljesen megújul a híd
város felõli része is a Bukarest utcáig, tulajdonképpen a
Mezõ utcai, már megvalósult beruházáshoz illeszkedve
úgy, hogy az Erõmû oldalában új járda készül a régi he-

lyett, s a kerékpáros átvezetést is megoldjuk. Csak azért
jelzem a nagyságrendjét, hogy lássuk, milyen összetett
folyamat egy ilyen komplex folyamat: a fenti ütemekre
összesen több mint 4 milliárd forintot költöttünk. Kérünk
most még egy pici türelmet, s bízunk abban, mindenki
megelégedéssel fogadja majd ezt a felújítássorozatot is.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)

Mint ismert, 2023 júniusában ingyenes LED-csere-
program indult Nyíregyházán az önkormányzat és a
CYEB jóvoltából. A program részeként ingyenes LED
fényforrásokat igényelhettek a háztartások a lakossági
villanyszámla alapján. Ehhez nem kellett mást tenni-
ük, mint 2023. szeptember 15-ig regisztrálni a led-
csere.hu oldalon és követni az ott kapott utasításo-
kat. A jelentkezéseket a CYEB munkatársai ellenõriz-
ték, s összesítették 2023. október 10-én. A megadott
idõszakban 3591 érvényes regisztráció történt és
44 000 db LED fényforrást (6 típusban) osztanak ki
Nyíregyházán.

Közel három hétig

A LED-ek átvételére november 2. és november 22.
között van lehetõség – hétfõtõl péntekig munkaidõben
(8:30 és 16:00 között) – a Városháza ebédlõjében. Cím:
Nyíregyháza, Kossuth tér 1. (megközelíthetõ a Város-
háza fõbejárata felõl). A LED-ek átvételéhez szükség
lesz a www.ledcsere.hu  weboldal által generált átvé-
teli nyilatkozatra és a  személyazonosságot igazoló ok-
mányra. Az arra jogosultak a LED fényforrásokat tasa-
kokba csomagolva vehetik át. Az önkormányzat kéri,
hogy mivel mindenkinek megérkezett a Városházára
a csomagja, nem szükséges az elsõ nap(okban) jönni
érte a tumultus elkerülése érdekében, hiszen közel
három hét áll rendelkezésre az átvételre.
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Megyei Jogú Város Önkormányzata

TÁJÉKOZTATÁS
az õszi szünidei gyermekétkeztetés igénybevételérõl

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata tájékoztatja a Tisztelt Szülõt/
Törvényes képviselõt, hogy a gyermekek védelmérõl és a gyámügyi igazgatásról
szóló 1997. évi XXXI. törvény 21/C. §-a alapján a gyermek lakóhelye vagy ha a
gyermek életvitelszerûen a bejelentett tartózkodási helyén lakik, a tartózkodási
helye szerinti települési önkormányzat a szünidei gyermekétkeztetés keretében a
szülõ, törvényes képviselõ kérelmére a déli meleg fõétkezést a hátrányos, halmo-
zottan hátrányos gyermek részére ingyenesen biztosítja.

Az ingyenes szünidei étkezést:
a) az intézményi jogviszonnyal rendelkezõ általános és középiskolai oktatás-

ban részt vevõ, valamint az intézményi ellátásban nem részesülõ gyermekek
részére az évközi (téli, õszi, tavaszi) szünetekben,

b) a bölcsõdei ellátásban, óvodai nevelésben részesülõ gyermekek számára a
bölcsõdei ellátást nyújtó intézmény és az óvoda zárva tartásának idõtartama
alatt biztosítja az önkormányzat.

Az ingyenes szünidei étkezést a 2023/2024. tanév õszi szünetében a szünidõre
esõ 4 munkanapon lehet igénybe venni: 2023. október 30-tól 2023. október 31-ig,
valamint 2023. november 2-tõl 2023. november 3-ig.

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata az õszi szünet idõtartama alatt
az étkeztetést házhoz szállítással biztosítja az arra jogosultak számára. Hétköz-
nap 10.00–14.00 óra között az ételeket lefóliázott, csomagolt dobozban kapják
meg a gyerekek.

Felhívom azonban a figyelmét, amennyiben nem kívánja az ingyenes szünidei
gyermekétkeztetést igénybe venni, arról szíveskedjen Hatóságomat mihamarabb
tájékoztatni a 42/524-589-es telefonszámon.

Tájékoztatom, hogy az ingyenes szünidei gyermekétkeztetés a gyermek 18. élet-
éve betöltéséig vehetõ igénybe. Amennyiben a gyermek 18. életévét a szünidei
étkeztetés ideje alatt tölti be, az ellátásra a 18. életévének betöltése után nem
jogosult.

Nyíregyháza, 2023. október 17.
Tóthné Csatlós Ildikó

osztályvezetõ

A mindennapi készenléten túl a halottak napjára, min-
denszentek ünnepére hónapokon át készülnek a nyíregy-
házi Északi temetõben is. Új kapu épült, és felújítottak
utakat, összeállították az emlékezõnapok látogatási rend-
jét a nyitvatartástól a hivatali idõig. November 1-jén 7
és 10 óra között lehet gépkocsival behajtani a temetõbe.
A figyelmeztetés szerint szombattól sírköves munkát már
nem lehet végezni a sírkertekben november 3-án, pénte-
kig.

A legenda szerint november 1-jén éjszaka a halottak
miséznek a temetõkben. Vannak, akik a sírokra élelmet
szoktak készíteni, hogy elhunyt hozzátartozóik ne éhez-
zenek. Ez a keresztény ünnep a halottakra emlékezés, a
gyertyagyújtás idõszaka. Embertömegek látogatják ezek-
ben a napokban a sírkerteket, éppen ezért ismét nyújtott
nyitvatartással, de a gépkocsiforgalom korlátozásával fo-
gadják a hozzátartozókat a temetõkben.

Útjavítás 540 méteren
– A közlekedés zavartalansága és a balesetmentes

közlekedés biztosítása érdekében augusztusban befeje-
zõdött a Korányi úti bejáratunk kibõvítése, a beléptetõ-
rendszer kialakítása. Ezzel az Északi temetõben a felújí-
tási, karbantartási munkák nem álltak meg. Szeptember-
ben elkészült az újabb, 144 férõhelyes urnafalunk, ami
azt jelenti, hogy a temetõt látogatók részére frekventált

Emlékezés a sírkertekben
Közeleg a halottak napja és mindenszentek

környezetben tudunk méltó környezetet biztosítani el-
hunytjaik elhelyezésére. Hónapok óta készülünk a min-
denszentek ünnepére, szeptember, illetve október hónap-
ban befejezõdött a kátyúzás az Északi temetõben, ami
kisebb fennakadást okozott, hiszen közel 540 négyzet-
méter útfelületet javítottunk meg – tájékoztatott Pénzes
Tibor, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Temetkezési Kft.
ügyvezetõje.

Kibõvített ügyeleti rendszer
Fakivágás, gallyazás is folyt az Északi temetõben, illet-

ve teljes lett az urnafallal az újabb bemosópark is. Módo-
sul a napokban a gondnoksági ügyelet nyitvatartása. Épp a

nagy gyalogosforgalomra tekintettel november 1-jén, szer-
dán 7 és 10 óra között ingyenesen hajthatnak be gépkocsi-
val a temetõbe, de 11 óráig el kell hagyni a területet. – A
mindenszentektõl eltérõ idõszakban minden hétköznap,
reggel fél 8-tól 4-ig, pénteken fél 8-tól háromnegyed né-
gyig lehet a sírhelyekkel kapcsolatos megváltási teendõ-
ket intézni. Mindenszentek idõszakában a megváltozott
mûködési rend életbe lépésével ügyeleti szolgálatot tar-
tunk az ügyfélszolgálaton, ami azt jelenti, hogy 10 és 15
óra között intézhetik a sírhelymegváltást, illetve ekkor le-
het az elhunytakról érdeklõdni. Mivel 30-31. munkanapra
esik, ezért egy kibõvített ügyeleti rendszert vezettünk be,
8-tól 17 óráig tart nyitva hétfõn és kedden az iroda, no-
vember 1-jén pedig 7.30-tól 17 óráig fogadják a hozzátar-
tozókat a gondnoksági ügyeleten – sorolta az újabb infor-
mációkat Pénzes Tibor.

Bemutató és ünnepi megemlékezés
Fontos információ, hogy sírköves munkát péntekig nem

lehet végezni a temetõkben. November 1-jén temetke-
zési kellékekbõl rendeznek bemutatót az Északi temetõ-
ben, majd november 2-án a Hõsök temetõjében lesz ün-
nepi megemlékezés. Mindemellett a temetkezési kft.
dolgozói felhívják a figyelmet arra, hogy fokozottan vi-
gyázzanak értékeikre, akkor is, ha polgárõrök és civil
ruhás rendõrök vigyázzák a temetõk biztonságát.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)
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Karácsonyi ajándékcsomag – tizedszer
Közel 25 ezer nyugdíjasnak kedveskedik az önkormányzat

Közel 25 ezer nyugdíjas kap karácsonyi ajándékcso-
magot Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányza-
tától. A kézbesítés november 2-án kezdõdik. Ebben az
évben nem a posta, hanem egy futárcég, az MN Hunga-
ry szállítja ki a csomagot, ami a tavalyihoz képest na-
gyobb értékû.

Az önkormányzat ebben az évben is karácsonyi cso-
maggal kedveskedik a helyi idõseknek, immár tíz éve
hagyománynak számít ez az év végi meglepetés. A cso-
mag tartalmát az Idõsügyi Tanács javaslata szerint állít-
ják össze.

Nõtt az értéke
– Nõtt ezer forinttal az érték, figyelembe vettük az

áremelkedéseket. Szerettük volna, ha a csomag minõsé-
ge, értéke nem csökkenne, és tudjuk, hogy egyre több
nyugdíjas van. Amikor 10 évvel ezelõtt indítottuk a prog-
ramot, akkor még 14 000 alatt volt a létszám. Igaz, hogy
akkor utána kicsit bõvítettük a kört, de most 25 000 nyír-

egyházi nyugdíjasnak küldünk karácsonyi csomagot –
tájékoztatott dr. Kovács Ferenc.

Kétszer kézbesítik
– A kézbesítés november 2-án elkezdõdik és decem-

ber 11-ig kétszeri kézbesítés lesz, meg is kérhetnek bár-
kit, akiben megbíznak a nyugdíjasok, ha nincsenek ott-
hon vagy elutaznak. Amennyiben meghatalmazottat bíz-
nak meg az átvételre, úgy ahhoz meghatalmazásra van
szükség. Hamarabb kezdjük a kézbesítést, különösen ami-
att is, mivel az elmúlt évhez hasonlóan igazgatási szü-
net lesz. A két ünnep között bezár a Városháza, tehát
nem lehet csomagot átvenni, de utána január 11-én még
lesz rá lehetõség. Tudom, nagyon sok nyugdíjashoz men-
nek a gyerekek, unokák, rokonlátogatások vannak, ezért
is szeretnénk, ha ott lehetne a csomag már a karácsonyfa
alatt – folytatta Nyíregyháza polgármestere.

Élelmiszereket várhatnak
Ebben az évben nem a posta, hanem egy külön cég,

az MN Hungary viszi ki a csomagokat. A juttatást külön
kérelem benyújtása nélkül állapítják meg. A csomag idén
is különféle, az ünnepekhez kapcsolódó élelmiszereket
tartalmazza: szaloncukor, keksz, gyümölcstea, instant
kávé, méz és szõlõcukor is került az ajándékba.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

Novemberig:
polgármesteri fásítás
A tervek szerint november elejéig befejezõdik az idei,

õszi polgármesteri fásítási program, amelynek kereté-
ben 26 helyszínt érintõen 122 facsemetével lesznek gaz-
dagabbak városunk zöldfelületei.

Nyíregyházán az elmúlt években nagyszabású zöldfe-
lület-fejlesztés valósult meg, parkok, közterületek újul-
tak meg. Kiemelt figyelmet kapott a 2018-ban indult pol-
gármesteri fásítási program is, melynek köszönhetõen több

ezer fával gazdagodott a város. Az idei õszi program so-
rán, amely szeptemberben kezdõdött és november elejé-
ig tart, jut a facsemetékbõl (kislevelû hárs, vérszilva, vad-
gesztenye, gömbakác, gömbtölgy, tulipánfa, keskenyle-
velû kõris, örökzöld tölgy, kínai mamutfenyõ, kaukázusi
szárnyasdió, oszlopos japán díszcseresznye, amerikai
ámbrafa, gömbcseplesz, sárgalombú lepényfa és díszkör-
te) a Jósavárosba, a Malomkertbe, az Északi alközpont-
ba/Krúdy lakótelepre, az Északi körútra, a belvárosba,
Örökösföldre, a Kertvárosba, Felsõsimára, Nyírszõlõsbe
és Sóstóhegyre is.

Újabb életfák
Hamarosan újabb facsemetékkel bõvül a Búvár

utcai Újéletfa-liget. Régi hagyomány, hogy a csalá-
dok gyermekeik születését egy facsemete elültetésé-
vel ünneplik. Ezúttal a 2022. július 1. és a 2023. júli-
us 31. között született nyíregyházi gyermekek jelent-
kezését várták. A facsemetéket novemberben ültetik
el a Búvár utcai ligetben, ezzel is tovább növelve a
fák számát Nyíregyházán.
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Képviselõi sorozat:  11. választókerület: Póka Imre
Minden szállal a Kertvároshoz kötõdik Póka Imre (Szö-

vetségben Nyíregyházáért), akinek felmenõi is a koráb-
bi Friedmann-telepen laktak. Ott kezdte el iskoláit, ahol
évtizedek óta tanít, s 1998 óta egy ciklus kivételével a
közgyûlés tagja, többször – mint jelenleg is – egyéni
mandátummal dolgozva a városrészen élõkért.

Póka Imre családjának egy része a két világ-
háború között telepedett le az akkor
Friedmann-telepnek nevezett városrészben,
s nagyon büszke a Molnár-nagypapára, aki
körzeti megbízott volt. A képviselõ megje-
gyezte, õ folytatja a családban a hagyo-
mányt, hogy a közért tevékenykedik.

Iskola és sport
Iskoláit még a Bolyai téri épületben

kezdte, szintén az úgynevezett Ó-Kertvá-
rosban, majd a Bessenyei György Tanár-
képzõ Fõiskola testnevelés–orosz szaká-
nak elvégzése után késõbb a mostani épü-
letbe tért vissza, ám elõtte a Városi Tanács Testnevelési
és Sportosztályán dolgozott 1984-tõl négy esztendeig, sza-
badidõsport-fõelõadóként. Azon is fáradozott, hogy min-
den lakótelepnek legyenek sportegyesületei, a kispályás
labdarúgó bajnokságnak, a Mikulás- és Nyuszi Futásnak
a gyökerei is eddig az idõszakig nyúlnak. Iskolájából –

ahol 35 éve dolgozik és szintén beindította a sportéletet –
jövõre mehet nyugdíjba. A diáksportegyesület azóta is
mûködik, a sítáborokat szintén évtizedek óta szervezi, s a
torna és a kézilabda mellett a foci is kiemelt szerepet ka-
pott. Olyannyira, hogy a kertvárosi focikupa a megyében
is rangot vívott ki magának, sõt ebbõl nõtte ki magát a
korábbi Kertvárosi Majális, melynek helyszínén, az elhasz-
nálódott NYVSC pályán magasodik most az egyedi Atléti-
kai Centrum. De a szervezés már közéleti munkájához is
kötõdik, melyet most a Szövetségben Nyíregyházáért so-
raiban él meg, a Függetlenek Egyesülete elnökeként.

Polgárõrség két helyen
– 1998-ban lettem elõször egyéni képviselõ, s bár volt

olyan ciklus, amikor listáról kerültem be a városi köz-
gyûlésbe, mindig az itt élõk érdekeit tartottam szem elõtt.
A választókerület a Kertvárost foglalja magában, az új
részeivel együtt, de az elsõ két ciklusban 18 bokortanya
is beletartozott, Vajdabokor központtal. Emlékszem az
1999-es kíméletlen hóviharra, mikor helikopterrõl dobál-
tuk le az elszigetelt lakosságnak az élelmiszert, s meg-
szerveztük a tanyabokrok polgárõrségét is a kertvárosi
mellett, utóbbinak azóta is aktív tagja vagyok. 2019-ben
az Országos Polgárõr Szövetség Elnöksége a polgárõr
mozgalomban végzett tevékenységem elismeréséért az
„Év Polgárõr Pedagógusa” kitüntetésben részesített.

Népszerû városrész
– Maga a Kertváros egyébként méltán népszerû város-

része Nyíregyházának. Azt szoktam mondani, innen gya-

log is csak 15 perc a belváros, nem véletlen, hogy renge-
tegen építkeznek. Mivel jelentõs az iparterületek aránya
is a térségben – csak a nagyobbakat említve a sok KKV
mellett: Eissmann, LEGO, Michelin, Continental –, sze-
rintem az iparûzési adó legalább 70 százaléka innen ér-
kezik a városkasszába. Gyerekkoromban még csak a gu-

migyár volt, én is ott dolgoztam nyaranta diákként.
Ezzel együtt naponta akár kisvárosnyi, Kisvárda

lakószámának megfelelõ ember fordul meg
itt a helyiekkel együtt, vonzza a betelepü-
lõket ez a rész.

„Örülünk a fejlesztéseknek”
– Önkormányzati fejlesztések is voltak

bõven az elmúlt idõszakban is a Kertvá-
rosban, s én mindig elmondom, hogy en-
nek mi nagyon örülünk, csak egy-két
olyan pont van, amivel nem értünk egyet,
vagy szeretnénk másképp. Ha már az új
lakóparknál jártunk, öröm, hogy az Al-
kotás utca bal oldala után a jobbon fek-

võ utcák is aszfaltosak lettek, beleértve a csapadékvíz-
elvezetést, szikkasztókat, aknákat. Örülünk, hogy a szé-
pen renovált Hõsök temetõjébe érkezõket most már mél-
tó környék fogadja, a megújult Bolyai tér és Hadik And-
rás utca. De új aszfaltot kapott a Rövid utca és az Újház
sor is, és még hosszabb lehetne a lista, de volt olyan utca,
ahol egyetlen lakó ellenkezése miatt nem sikerült meg-
oldani a fejlesztést...

Sorra megújuló utcák
– A nagyobb utcák is sorra megújultak, a Derkovits, a

Dugonics és a Legyezõ, s külön ki kell emelni a nemrégi-
ben elkészült Szélsõbokorit. Itt az elején valóban lakossá-
gi ellenkezés volt, mert a más városból érkezõ tervezõ

nem látta át a helyi viszonyokat, ám a fórumokat követõ-
en a városvezetéssel sikerült megnyugtatóan rendezni a
kérdéseket és megvalósulhatott ez is, másfél kilométeren,
ma sokan csinosítják a saját ingatlanuk elõtti részeket. Ter-
mészetesen fontos, hogy a Derkovits utca – Tiszavasvári
út keresztezõdésében megvalósult a lámpás keresztezõ-
dés, mely máris beváltotta a hozzá fûzött reményeket, de
fontos lenne az is, hogy a most a Derû utcáig tartó négysá-

A Szélsõbokori út végül közmegelégedésre készült el
nyertes önkormányzati pályázatból

Póka Imre
(Szövetségben Nyíregyházáért)

A Közép-Európában egyedi Atlétikai Centrum a korábbi
NYVSC pálya helyén épült, országos bajnokságokat és

nemzetközi versenyeket is vonzva

A Tiszavasvári út – Derkovits utca csomópontjának
lámpás átalakítása a felüljáró felújítássorozatának

egyik fontos üteme

A barnamezõs beruházások egyike: a laktanyák déli
oldalán új szabadidõpark született

vos szakasz egészen a LEGO-ig érjen majd az óriási forga-
lom miatt. Nagy örömmel tölt el, hogy a Tiszavasvári úti
felüljáró rekonstrukciója hamarosan befejezõdik.

Szabadidõparkok, telephely
– Szintén jó dolognak tartjuk, hogy mindkét egykori

laktanya területe jelentõs rehabilitáción esett át. Az északi
oldalon, a mostani autóbusztelephely mellett régóta ní-
vós szabadidõpark van, nemrég a déli oldalon valósult
meg hasonló, sõt, a Könyök utcai is felfrissült, most már

csak az kell, hogy a szülõk mutassanak példát, és „rán-
gassák ki” a gyerekeket a játszóterekre, sportpályákra a
számítógép elõl! Amitõl viszont kicsit tartunk, az, hogy a
gázüzemû buszok mellé megépült a telephely, aminek
folytatása a teljes városi buszflotta áttelepítése lehet, az
ipar miatt amúgy is zsúfolt Kertvárosnak ez nem biztos,
hogy elõnyös, miközben értjük, hogy a logisztika és a
gázvezetékek alapján ez a logikus. És azt is csak remél-
jük, hogy a megépült munkásapartman valóban a várme-
gyébõl a nagy gyárakhoz érkezõ dolgozók szálláshelye
lesz, itt jegyzem meg, ideje volna a fiatalok letelepedé-
sét segítõ fecskeházakat is létrehozni.

Megoldandó feladatok
– E rengeteg fejlesztés mellett is vannak még természe-

tesen megoldandó ügyek a Kertvárosban is. Az iskolára pél-
dául szinte kitehetjük a „megtelt” táblát, fontos lenne mie-
lõbb több tanteremmel bõvíteni. A posta újbóli kinyitásá-
nak szintén örülünk, máris nagy forgalommal mûködik! Mikor
a Magyar Posta egyoldalúan zárta be ezeket, hosszan tartó
vállalkozói tárgyalások következtek, jó, hogy sikerült a
városvezetéssel megoldást találni. Nagyon várjuk a Kertvá-
roson áthaladó VIII/2-es csatorna felújítását, az áteresztõké-
pesség növelését, mert egy-egy „villámárvíz” alkalmával
elönti a Legyezõ utca környékét, szennyvizet is árasztva.
És egyre sürgetõbb a hajléktalan-kérdés megoldása, épp
a napokban tárgyaltunk errõl a rendõrséggel és érintett
szervezetekkel. Gyakori az erõszakos zaklatás részükrõl
a térségben, de ehhez a lakosság együttmûködése is szük-
séges, hogy adományaikat ne közvetlenül adják oda, ha-
nem a segítõ szervezeteknek juttassák el.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
Az Alkotás utca jobb oldalán lévõ utcák is

aszfaltszõnyeget kaptak
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Idõsügyi Tanács:  eseménydús volt az õsz elsõ fele
Az õsszel megvalósult programokról egyeztetett az

Idõsügyi Tanács a nyíregyházi önkormányzat Bencs ter-
mében, október 26-án. Eseménydús õszi idõszakot tud-
hatnak maguk mögött a szépkorúak, hiszen szeptember-
ben a Szépkorúak Sporttalálkozóját, az Alkotó Idõsek
Kiállítását, a Szépkorúak Akadémiáját és az Idõsek Vi-
lágnapját is megrendezték. A találkozót visszatekintés-
nek szánták a résztvevõk, számba véve az elmúlt idõ-
szak történéseit.

Az önkormányzat kiemelt figyelmet fordít a Nyíregy-
házán élõ szépkorúakra, idén is több programmal és aján-
dékkal kedveskedtek számukra. Telepóczkiné Farkas
Márta kérdésünkre elmondta, az októberi tanácsülés egy-
fajta visszatekintés a közelmúltban megvalósult esemé-

nyekre. A megbeszélés lényege, hogy összegezzék a ren-
dezvények tapasztalatait, és levonják a konzekvenciá-
kat a jövõbeni programok még nagyobb sikere érdeké-
ben.

Mozgalmas szeptember
Az Idõsügyi Tanács titkára rendkívül gyümölcsözõnek

ítélte az elmúlt idõszakot, kiemelve az Idõsek Világnap-
ja rendezvényt, amelyet idén az elmúlt évek gyakorlatá-
val ellentétben a Nyíregyházi Állatpark helyett a Sóstói
Múzeumfaluban rendeztek meg. Mint mondta, a skan-
zen dolgozói gondoskodtak róla, hogy mindenki nagyon
jól érezze magát az eseményen, különleges aktivitások-
kal készültek a nyíregyházi idõsek számára. – Csodás

idõ volt, rengetegen voltunk, minden fennakadás nélkül,
nagyszerûen folytak a programok. Derûs és vidám nap
volt, a falumúzeum munkatársai nagyon kedvesen fogad-
tak és vettek körül bennünket. Jópofa ügyességi játéko-
kat találtak ki nekünk, még a szórakoztatásunkról is gon-
doskodtak. Citerazenekar lépett fel, és mivel az idõsek
nagy része nagymama és nagyapa korú, nagyon boldo-
gan hallgattuk – emelte ki a szervezet titkára.

Sporttalálkozó a centrumban
A találkozó másik fontos témája a Szépkorúak Sportta-

lálkozója rendezvény volt, amely a tavaly átadott Nyír-
egyházi Atlétikai Centrumban zajlott. Új sportágakat pró-
bálhattak ki a résztvevõk, többek között például a ping-
pongot is. Az idõskorúak kérésére az ügyességi versenye-
ket is nagyon jól megszervezték.

Elõadássorozat és
kiállítás

Szó esett arról is, hogy
nagy sikerrel folyik a nyolc
évvel ezelõtt útjára indult
Szépkorúak Akadémiája is, a
nagy érdeklõdésnek örvendõ
eseménysorozat értékes elõadá-
sok formájában nyújt tartalmas kikap-
csolódást. Az Alkotó Idõsek Kiállítása is az õszi idõ-
szakban valósult meg, sok résztvevõvel, szép munkák-

kal. „Az unalom a legrosszabb tanácsadó” – emelte ki
beszédében az Idõsügyi Tanács titkára, ezért megtesz-
nek mindent, hogy a jövõben is kreatív, eseménydús
programokkal szolgálhassanak a nyíregyházi szépkorú-
ak számára.

Pályázhatnak programokra
A találkozó vendége Tóthné Csatlós Ildikó, a Szociális

és Köznevelési Osztály vezetõje volt, aki az aktuális
pályázati lehetõségekrõl tájékoztatta a résztvevõket. Je-
lezte, hogy a generációk együttmûködését segítõ progra-
mok támogatása tavaly is sikeres volt, hiszen több mint
100 szervezet pályázott a lehetõségre. Az idén összesen
7,5 millió forintot osztanak ki azok között, akik a Város-
háza honlapján elérhetõ felhívás alapján kitöltik az adat-
lapot és beadják a november 10-i határidõig.
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Méltóképpen emlékezett Nyíregyháza az 1956-os for-
radalom és szabadságharc 67. évfordulóján. A 20-ai
koszorúzássorozatot követõen, 23-án a Hõsök terén tar-
tottak megemlékezést, ahol a résztvevõk az ’56-os em-
lékmûnél hajtottak fejet.

Október 20-án 11 emlékhelyen tisztelegtek a fiata-
lok a köznevelési intézmények segítségével az ’56-os
nyíregyházi hõsök életét, tetteit felidézve.

A kommunista diktatúra meghurcoltjai

A 20-ai ünnepségsorozat reggel a volt ÁVÓ-s épüle-
ten található emléktáblánál kezdõdött. 1948 és 1956
között a magyarországi kommunista diktatúra részben
titkosan tevékenykedõ szervezete, az Államvédelmi
Hatóság többeket meghurcolt a Sóstói úti épületben,
1989 óta emléktábla õrzi az ártatlanok örökségét. A 20-
ai koszorúzáson az Apáczai Csere János Általános Isko-
la tanulói mûsorszámmal tisztelegtek a múlt hõsei elõtt,
majd az egybegyûltek koszorút helyeztek el az emlék-
táblánál.

„Fontos a múlt tisztelete”

Nyíregyháza önkormányzata nevében Nagy Szabina
képviselõ koszorúzott. – A múltunk tisztelete, a hõse-
ink emléke mindenképpen fontos az ifjúság számára.
Fontos, hogy egészen pici kortól ezeket a régi emléke-
ket, a múlt történetét megismertessük a fiatalokkal. Mert
õk azok, akik majd a hagyományainkat, az emlékeket
õrizni tudják és tovább tudják adni, amikor felnõnek.
Külön öröm, hogy ezeken a rendezvényeken évrõl évre
jelen vannak a fiatalok, és az emlékhez méltó mûso-
rokkal kiállnak és képviseltetik magukat ezeken a ha-
gyományõrzõ rendezvényeken – emelte ki Nagy Sza-
bina önkormányzati képviselõ.

Fellázadtak az elnyomó rendszer
ellen

Mint elhangzott, október 23. fontos dátum a magyar
emberek életében. Nemcsak Budapesten, hanem az
egész országban, így Nyíregyházán is fellázadtak az
elnyomó rendszer ellen. A megemlékezések – melyek-
nek hagyományõrzõ szerepe is van – a Nagy Imre dom-
bormûnél folytatódtak, koszorút helyeztek el többek
között a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Büntetés-
végrehajtási Intézetnél elhelyezett emléktáblánál, va-
lamint Szilágyi László, Dandos Gyula, Bán István, dr.
Babicz Béla, Rácz István emléktáblájánál, továbbá az
Északi temetõben az ’56-os mártírok síremlékénél,
Dandos Gyula emlékmûvénél és az ’56-os kopjafánál.

A szabadság napja
Méltó emlékezéssorozat Nyíregyházán a 67. évfordulón

Fõhajtás az emlékmûnél

Október 23-án, hétfõn pedig a Hõsök terén tartották
az önkormányzati ünnepséget, melyen dr. Kovács Fe-
renc mondott beszédet. A polgármester hangsúlyozta,
október 23-án ne csak emlékezzünk, hanem ünnepel-
jük a bátorságot, a hazafiságot, azt az elszántságot és
azt a forradalmat, amely a magyar nép egységét és
szívét hirdette.

„Emlékezünk, emlékeztetnünk is kell”

– 67 évvel a forradalom és szabadságharc kitörése
után, nekünk is maradt feladat. Nem elég, hogy min-
den év október 23-án emlékezünk, emlékeztetnünk is
kell. Emlékeztetni a fiatal generációt arra, mi történt
1956-ban és megtanítani számukra azokat az értéke-
ket, amelyek a múltban ezt az országot elõre vitték.
Hogy a forradalmárok életüket adták a nyíregyházia-
kért és az ország szabadságáért. Arra, hogy volt bátor-
ságuk kiállni az itt lakókért. De örökségül ennél sokkal
többet hagytak ránk mindazon férfiak és nõk, akik az
utcákon léptek fel és vállalták a küzdelmet. Akik har-
coltak a szabadságért és az igazságért. Miattuk lehe-
tünk büszkék ’56-ra, a magyar forradalomra, amely
gyõzelem volt a vereségben és amelyet mindörökre azon
események között tartunk számon, amikor a magyar
nép együtt, közös erõvel képes volt szembeszállni az
elnyomókkal szemben – mondta dr. Kovács Ferenc
ünnepi beszédében.

Emlékhelyek az örökség
továbbéléséért

Ma már egyre kevesebben élnek azok közül, akik
elmondhatják, mit jelentett a kommunista diktatúra, mi-
lyen az évtizedekig tartó mély hallgatás, s hogy miért
voltak hõsök az ’56-os fiatalok. Több emléktábla is õrzi
a forradalom és szabadságharc emlékét szerte a város-
ban. A hõsök emléke és örökségük tovább él, és arra
emlékeztet, hogy soha nem szabad alábecsülni a sza-
badság és az igazság erejét – hangsúlyozta a polgár-
mester.

Márai verssel emlékeztek

Az 1956-os forradalom és szabadságharc utáni tragé-
diát idézõ Márai Sándor Mennybõl az angyal címû köl-
teményét Nagyidai Gergõ színmûvész adta elõ, majd
a Szilágyi és Tomasovszky család tagjai, a város és vár-
megye intézményeinek, szervezeteinek, egyesületei-
nek képviselõi helyezték el az emlékezés és tisztelet
virágait az ’56-os emlékmûnél.
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A VI. Ifjúságkonferenciát rendezték október közepén,
a Nyíregyházi Egyetemen. Az önkormányzat, a városi
Ifjúsági Kerekasztal és a Kábítószerügyi Egyeztetõ Fó-
rum által szervezett esemény azt a célt szolgálja, hogy
a fiatalokat érintõ aktuális kérdéseket, gyakorlatokat be-
mutassa a szociális szférában dolgozóknak.

Mik az internet kockázatai? Hogyan védekezzünk a
bullying és a cyberbullying ellen? Milyen az élményte-
rápiás tábor módszertana? Ezekre a kérdésekre is választ
kaptak a VI. Ifjúságkonferencia résztvevõi, akik 6 elõ-
adást hallgattak meg, olyan témakörökben, melyek a
fiatalokat érintik. Az elõadók között volt Takács Zsófia
diákpolgármester is. – Nagyon hálás vagyok ezért a le-
hetõségért, hogy ilyen nagy közönség elõtt is be tudom
mutatni a Diák-polgármesteri Irodát. Mai elõadásom té-
mája a tevékenységünk, s hogy milyen céljaink, prog-
ramjaink vannak belföldön és külföldön egyaránt – so-
rolta.

Ifjúságkonferencia a fiatalokat érintõ kérdésekrõl

engedhetjük, hogy az áltudományok teret nyerjenek, ami
sajnos egy gyakoribb jelenség az országban és a világ-
ban. Ez ellen az egyetemeknek tenni kell. A homeopá-
tia, akupunktúra, nem igazolt hatású táplálékkiegészítõk
olyan témák, amik érdekelhetik a közönséget – nyilat-
kozta.

Közvetlen kapcsolat a fiatalokkal

A szakemberek számára fontosak ezek a konferenci-
ák, hiszen õk vannak közvetlen kapcsolatban a fiatalok-
kal. A világ változik, a rendezvény minden évben az
aktualitásokra támaszkodik. – Amikor az ember iskolába
jár, mindig arra gondol, hogy mi legyen, milyen tárgya-
kat szeret, mik a lehetõségei. Van azonban egy olyan
téma, az önfejlesztés, amely a saját megismerésen ala-
pul, önmenedzseléssel és a jövõképpel foglalkozik. Ez a
fiatalok és idõsebbek számára fontos lehet, hiszen fejlõd-
ni, fejleszteni magunkat, új dolgokat tanulni soha nem
késõ – emelte ki köszöntõjében dr. Ulrich Attila alpol-
gármester.

Kérdések és válaszok

Az ifjúsággal foglalkozó szakemberek két irányban
gondolkodnak – mondta a szervezõ Nyíregyházi Ifjúsági
Kerekasztal elnöke. Egyrészt lehetõségeket, fejlesztése-
ket, képzéseket keresnek, másrészt a felmerülõ problé-
mákra próbálnak megoldást találni. – Sajnos egyre job-
ban elmegyünk abba az irányba, ami a problémákról szól.
De ha szétnézünk az ifjúság körében, ha beszélgetünk a
szakemberekkel, a fiatalokkal, akkor lépten-nyomon kér-
désekbe ütközünk. Ezekre próbálunk választ találni –
mondta el Lengyelné Pogácsás Mária.

Kortárs segítõ program

Az Ifjúsági Kerekasztal és a Kábítószerügyi Egyez-
tetõ Fórum szakemberei motiváltak a program foly-
tatása iránt. A rendezvény során bemutatták a Kor-
társ Segítõ Programot, melybe a nyíregyházi közép-
iskolákból már 300 diák jelentkezett.

Igazolt ismeretek kellenek

Áltudományok csapdájában – egészségügyi vonatko-
zások. Ez volt a címe dr. János István fõiskolai tanár elõ-
adásának, mely olyan szolgáltatásokról, öngyógyítási esz-
közökrõl szólt, melyeknek igazolt hatása nincsen. – A
Nyíregyházi Egyetem – csakúgy, mint a többi felsõokta-
tási intézmény – a tudományt képviseli. Így igazolt is-
mereteket kell közvetíteni a hallgatóság felé, ezért nem
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Újabb mûszer- és szoftverfejlesztés a kórházban
Modern, színvonalas onkológiai és kardiológiai eszközpark

Befejezõdött az onkológiai és kardiológiai eszközpark
fejlesztés projektje. Az ünnepélyes zárórendezvényt ok-
tóber 20-án tartották a Jósa András Tagkórházban. A be-
ruházás mintegy 800 millió forintos állami és uniós tá-
mogatásból valósult meg. A rendezvényen elhangzott,
az új eszközöknek és szoftvereknek köszönhetõen ezen-
túl a daganatos megbetegedések diagnózisa még precí-
zebb, a mûtétek és a sugárterápia még biztonságosab-
bak lesznek.

Tavaly májusban a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei
Oktatókórház sikeresen pályázott az onkológiai és kardi-
ológiai eszközpark fejlesztésére. A projekt zárását orvos-
szakmai tájékoztatókkal ünnepelték.

Vizsgálatok, mûtétek és sugárterápia
során segítenek

– Az onkológiai fejlesztés végigmegy a betegutakon.
Fejlesztettük a patológiai osztályunkat egy speciális szoft-
verrel, amely még precízebb szövettani vizsgálatot tesz
lehetõvé. Nagyon modern ultrahangos vágóeszközzel
fejlesztettük a sebészeti ellátásunkat. Ezt a sebész kollé-
gáink fõleg a májdaganatok, májáttétek mûtéti kezelé-
sénél tudják majd alkalmazni. Az onkológiai osztályon
szintén szoftverfejlesztéssel a sugárkezelést emeltük
magasabb szintre, mely lehetõvé teszi a daganat izolálá-
sát, ezáltal a sugárterápiát célzottan csak a beteg, daga-
natos sejtekre lehet koncentrálni, hogy minél kevésbé ká-
rosodjanak a daganatot környezõ, de még ép szövetek –
sorolta Szûcs Attila, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei
Kórházak és Egyetemi Oktatókórház fõigazgatója.

Legújabb technológia a kardiológián
Az onkológiai mellett fontos volt a kardiológiai fej-

lesztés, mely a szívkatéteres laboratóriumokat érinti, ahol
az év minden napján 24 órában ellátják a betegeket. –
Két asztalunkból az egyiket kicseréltük egy teljesen új, a
legújabb technológiát alkalmazó asztalra. Ott is zajlik
egy szoftverfejlesztés, mely lehetõvé teszi a korábbi
szívkatéteres leletek összehasonlítását a mostani leletek-
kel, illetve azokon belül nagyon speciális, precíz méré-
sekre is lehetõség nyílik – tette hozzá a fõigazgató.

Minden fejlesztésre szükség van
Az új eszközpark modern, európai színvonalú – hang-

zott el a rendezvényen. A fejlesztés, mely állami és uni-
ós támogatásból valósult meg, nagyban hozzájárulhat az
életmentéshez. – Egyik legfontosabb, hogy az egészség-

fejlesztés megtörténjen. Nagyon gyors fejlõdésen megy
keresztül az orvostudomány, s a fejlesztések folyamato-
sak az egész országban. A kórházban egyeztettem orvo-
sokkal, vezetõkkel, egyetértettünk abban, hogy itt nem
lehet megállni, hiszen, ahogy befejezõdik egy-egy pro-
jekt, már kezdõdhet a másik. Elsõdleges a betegek gyó-
gyulása, cél, hogy minél gyorsabb, minél hatékonyabb
legyen az ellátás. Minden fejlesztésre szükség van – emel-
te ki dr. Szabó Tünde, Nyíregyháza országgyûlési képvi-
selõje.

Színes mûsorszámok a roma „Ki mit tud?” versenyen
Idén is megrendezték a „Cigányok a porondon” elne-

vezésû „Ki mit tud?”-ot múlt hét csütörtökön. A résztve-
võk 5 kategóriában versenyeztek, színes mûsorszámo-
kat mutattak be. A rendezvény célja, hogy lehetõséget
nyújtson a roma gyermekeknek bemutatni tehetségüket.

Cigánytáncokkal indult az idei roma kulturális Ki mit
tud? verseny. A szervezõk közel 100 gyereket vártak a
Móricz Zsigmond könyvtárba, akik énekeltek, zenés pro-
dukciót mutattak be, táncoltak, verseltek, meséltek.

lások mérettették meg magukat, de érkeztek Tuzsérról,
Nagykállóból és Tiszavasváriból is. – A mai Ki mit tud?
célja a régi hagyományok õrzése. Évekkel ezelõtt kita-
láltuk a „Cigányok a porondon” rendezvényt, ezt frissí-
tettük. Mindez a mûvészetekrõl, a költészetrõl, a prózá-
ról, zenérõl és táncról szól – mondta el Balogh Artúr, a
Nyíregyházi Roma Nemzetiségi Önkormányzat elnöke.

Lehetõség a tehetségeknek
A roma kultúra nagyon gazdag, a gyerekek szeretnek

foglalkozni a hagyományaikkal. A Ki mit tud? és a ha-
sonló rendezvények lehetõséget nyújtanak számukra,
hogy bemutassák tehetségüket. – Nemcsak ez a roma
nyíregyházi „Ki mit tud?”, hanem sok tehetségkutató,
és roma tehetséggondozó projekt van az országban. Itt
ki tudnak emelkedni, meg tudják mutatni, mennyire te-
hetségesek, mennyi tálentum van bennük egy-egy mû-
vészeti ágat illetõen – hangsúlyozta Szenti Tibor önkor-
mányzati képviselõ.

Zajlik a szakemberek betanulása
A rendezvényen az ünnepélyes köszöntõk után a részt-

vevõk kardiológiai, onkológiai, onkosebészeti, valamint
onkopatológiai orvos-szakmai tájékoztatókat hallhattak.
A szoftverhasználathoz már elkezdõdött a szakemberek
betanulása, várhatóan az elkövetkezõ hetekben az a kór-
házi betegellátás mindennapjaihoz fog tartozni.

Sztárvendég buzdított
A múlt csütörtöki rendezvényen Balogh Benjamin is

fellépett, aki több tehetségkutatóban szerepelt, bekerült
a VOICE címû mûsorba is. Stábunknak kiemelte: – Arra
szeretném buzdítani a társaimat, hogy foglalkozzanak a
zenével, a kultúrával és a népmûvészetekkel.

Cél a hagyományok õrzése
Beni mûsora lendületet adott a versenyzõknek, volt,

aki még táncra is perdült. Többségben nyíregyházi isko-

A nyitottság az egyik kulcs
Augusztusban a Nemzetközi Cigány Dal Napján a vá-

ros együtt mulatott a roma zenészekkel a Kossuth téren.
Szenti Tibor szerint ezt a hozzáállást és nyitottságot szük-
séges megõrizni. – Minél több programot kell szervezni.
Nyitni kell a kisebbségnek, valamint a többségi társada-
lomnak is. Ha több programot szervezünk, megmutatjuk
a gazdag roma kultúrát, akkor sikerülni fog és eredmé-
nyesek leszünk. Van ebben ráció, erre Nyíregyháza ékes
bizonyíték – tette hozzá Szenti Tibor.

Emlékeztek nagyjaikra
A bátor versenyzõk emléklapot kaptak. A szervezõk

remélik, hogy a tehetségek tovább örökítik a roma ha-
gyományokat és a kultúrát, és a jövõben is foglalkoznak
a mûvészetekkel. A Ki mit tud? versenyen megemlékez-
tek Zámbó Gábor festõmûvészrõl, Farkas Kálmán arany-
tollas költõrõl, Farkas Tibor egyetemi tanárról, valamint
Harmati Ernõ ’56-os forradalmárról.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)
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NYÍREGYHÁZA
MEGYEI JOGÚ VÁROS
POLGÁRMESTERI HIVATALA

Lakossági figyelemfelhívás reklámok eltávolításáról
 
Tisztelt Városlakók, Vállalkozók!

Szeretnénk felhívni a figyelmet, hogy a 2016. évi LXXIV. törvény a településkép
védelmérõl 15. § (3) elõírása alapján a  jelenlegi reklámhordozók, reklámfeliratok,
reklámok, cégérek, logók, cégtáblák, tájékoztató táblák, melyek épületeken, köz-
területeken, kerítéseken, valamint egyéb helyeken, közterületrõl látható módon ke-
rültek elhelyezésre településképi bejelentési eljárás lefolytatása nélkül,  2023. de-
cember 31.  napjáig maradhatnak kint jelen formájukban, azt követõen azokat el
kell távolítani.

Új reklámok, reklámhordozók elhelyezésére nincs lehetõség. Cégfeliratok, logók
pedig a 31/2017. (IX. 8.) Településképi rendeletben foglaltak alapján, szigorú kere-
tek között, kizárólag elõzetes településképi bejelentés lefolytatását követõen he-
lyezhetõek ki. Felhívjuk továbbá a figyelmet, hogy  fényreklám kihelyezésére a vá-
ros területén nincs lehetõség. Az önkormányzati rendelet a város honlapján elérhe-
tõ. Településképi bejelentési eljárás lefolytatásával kapcsolatban Nyíregyháza MJV
Fõépítészi Osztálya tud felvilágosítást nyújtani.

FÕÉPÍTÉSZI OSZTÁLY
4401 NYÍREGYHÁZA, KOSSUTH TÉR 1. PF.: 83.
TELEFON: +36-42/524-550; FAX: +36-42/310-647
E-MAIL: FOEPITESZIOSZTALY@NYIREGYHAZA.HU

November 7-én, a nyílt nappal megkezdõdik a 2024-
es általános felvételi eljárás a Nyíregyházi Egyetemen.
Nem nevezhetõ a mostani november kampánynyitány-
nak, hiszen a modellváltó egyetem az esztendõ minden
napján népszerûsíti az intézményt.

November 7-én, délelõtt 10 órára több száz potenciális
hallgatójelöltet várnak a Nyíregyházi Egyetemen a nyílt nap-
ra, ahol bemutatják a campust és az oktatási kínálatot. A múlt
csütörtök délelõtti sajtótájékoztatón még titokként kezelték
azokat az új szakokat, melyeket a november 7-i, keddi ese-
ményen fognak megnevezni. Az egyetemen történt
üzemmódváltás megteremtette a versenyhelyzetet, tehát fo-
lyamatosan felszínen kell tartani a választható egyetemek
között – hangzott el a tájékoztatón. Jelenleg éppen a február-
ban induló keresztféléves képzés felvételi eljárása zajlik.

Tanárképzés, mûszaki és agrár képzés
– Szinte mindent meg fogunk hirdetni a képzési palet-

tánkról. Szeretnénk olyan széles körû merítést biztosítani
azoknak, akik a Nyíregyházi Egyetemet kívánják választa-
ni, hogy legyen mibõl szelektálniuk. Fõ profilunk a tanár-

Indul a felvételi idõszak
Felvételi kampány és nyílt nap a Nyíregyházi Egyetemen

gel is jár. A térségi munkaerõpiac kiszolgálása, a helyi
értelmiség kinevelése az egyik fontos feladata. Dr. Kovács
Zoltán általános rektorhelyettes emlékeztetett arra, hogy
tavaly kapott lehetõséget a Nyíregyházi Egyetem is, hogy
minimum pont és emelt érettségi nélkül hirdesse meg kép-
zéseit. A többletpontokat pedig a következõ tanévtõl saját
hatáskörben számíthatja az oktatási intézmény, melynek
értékeit már megtalálják a honlapon.

Nyílt nap a megismerhetõség jegyében
– A Nyíregyházi Egyetem azzal a sajátos háttérrel ren-

delkezik, hogy van egy nagyon jó gyakorló iskola, tehát a
közoktatástól a felsõoktatáson keresztül a munkaerõpiacig
a teljes térségi kapcsolatrendszert le tudjuk fedni. Ez a csa-
ládok és a középiskolások számára olyan lehetõség, hogy
nem egy zárt világba, a tudomány palotájába érkezik a diák,
hanem hozzásegítjük a jövõ értelmiségét, hogy megtalál-
ják helyüket a világban, szakmai életutat kínálva. A no-
vember 7-i nyílt nap lényege az egyetem nyitottsága, meg-
ismerhetõsége, hogy leomoljanak a virtuális falak – nyilat-
kozta a Nyíregyházi Egyetem rektora, dr. Szabó György.

Érdemes a jövõbe invesztálni
A hétköznapi élet színtereként kell tekinteni a fiatalok-

nak az egyetemre, hiszen a munkaerõ-piaci realitás a ma-
gasan képzett emberekre épít. Érdemes tanulni, a jövõbe
invesztálni, hiszen a 21. században, a tudás alapú gazda-
ság a mesterséges intelligencia világában is számít a hu-

mán képességekre. Az is tény, hogy a magasabb képzett-
séggel, és persze idegennyelv-ismerettel biztosabb a meg-
élhetés.

Széles portfólió, kollégiummal
De még miért is válasszák a Nyíregyházi Egyetemet a

térségben élõ fiatalok? – tette fel a kérdést az egyetem
kancellárja. – Azon túl, hogy egy 21. századi campusban
fogják tölteni a mindennapjaikat, nagyon széles körû
portfóliót tudunk számukra felkínálni. Duális és koopera-
tív képzésben is jeleskedik a Nyíregyházi Egyetem. Min-
den jelentkezõnek kollégiumi férõhelyet tudunk biztosí-
tani, ami nem elhanyagolható a mai világban. Hideg-me-
leg étkezést biztosítunk több helyszínen is. Szórakozási
lehetõségeink vannak, és nem utolsósorban sportlétesít-
ményeinket ingyenesen vehetik igénybe hallgatóink mind
kül-, mind beltéren – fogalmazott Halkóné dr. Rudolf Éva.

Szerethetõ egyetem,
színes programokkal

A sajtótájékoztatón az ún. „szerethetõ egyetem” hall-
gatókat érintõ elõnyeirõl, a november végére tervezett
Gólyabálról, és a legkülönfélébb szórakozási lehetõsé-
gekrõl is beszélt a Hallgatói Önkormányzat elnöke. Ja-
nuárra ismét nyílt napot terveznek a Nyíregyházi Egye-
temen, amikor újabb nyitott labor és nyitott mûhely
programot kínálnak az érdeklõdõ középiskolásoknak.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

képzés, a mûszaki és mezõgazdasági képzési területeink.
Kuriózum továbbra is, és egyedi képzésünk a több mint 55
éves múltra visszatekintõ pilótaképzés, amit több képzési
szinten is kínálunk. Ezt már keresztféléves képzésben is meg-
hirdettük. Ennek rövidesen lejár a jelentkezési határideje.
Természetesen mindig nagy népszerûségnek örvend a gaz-
dálkodástudományi képzés, illetve az ének-népzene és a
rajz-vizuális képzéseink is – tájékoztatott Halkóné dr. Ru-
dolf Éva, a Nyíregyházi Egyetem kancellárja.

A munkaerõpiac kiszolgálása
Modellváltó egyetemként nagyobb szabadságot kapott

a Nyíregyházi Egyetem, mely persze nagyobb felelõsség-
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Pregitzer Fruzsina Fedák Sári-díja
Már hírt adtunk róla, az idén Pregitzer Fruzsina kapta

a Fedák Sári színházmûvészeti díjat. Ezzel a kitüntetéssel
olyan magyarországi vagy külhoni magyar színészek te-
vékenységét kívánják elismerni, akik méltóak a nagy elõd
hagyatékához.

A díjat és a vele járó elismerést a Kárpát-medence azon
magyar ajkú színészei kaphatják, akik legalább 15 éve
ugyanannál a színháznál tevékenykednek, bizonyítva
hûségüket a közösség iránt. Azzal a céllal hozták létre
Szûcs Nelli Jászai Mari-díjas magyar színmûvésznõ kez-
deményezésére Beregszászon, hogy szerte a Kárpát-me-
dencében hirdessék vele Fedák Sári hagyatékát: a nem-
zet, a szülõföld és a hivatás iránti odaadást. Ezzel fejezve
ki, hogy hisznek a nemzeti közösség megtartó erejében, a
magyar nyelvû színházi kultúra és hagyomány, illetve
annak a színházi légkörnek az erejében, amely elkötele-
zett a minõség, a szorgalom és a kitartás iránt.

– Te vagy a harmadik színmûvész, akinek odaítélték,
az anyaországiak közül viszont az elsõ. Hol a helye szá-
mos díjad sorában?

– A kiemeltek között tartom számon. Azért is nagyon
fontos, mert mûvész adta mûvésznek, illetve egy nem ró-
zsás helyzetben élõ csapat adta egy nyugalmi, biztos hely-
zetben lévõ mûvésznek. Megrendítõ volt számomra a ki-
tüntetés, és az is, hogy ott lehettem. A díjátadó elõtti „Így
jöttem...” címû estemet egy háborúellenes kis írással fe-
jeztem be. Odahaza azon gondolkodtam, hogy mennyire
ízléses, vagy hiteles, hogy én beszélek Kárpátalján a há-
borúról, vajon hogy veszik ezt tõlem. De színész vagyok...

Mélyen el kell gondolkodnunk az anyaországban, hogy
ott hozták létre ezt a díjat a Kárpát-medencei magyarság
kulturális képviselõi számára, ahol a legnehezebb hely-
zetben vannak a színházcsinálók, ahol hihetetlen találé-
konyan kell kitalálni, miként tudják színházukat mûköd-
tetni úgy, hogy a férfiak nincsenek odahaza, nehogy ágyú-
töltelékké váljanak. Messzirõl nem érzékeljük, milyen
energiákat kell elindítani, elõkeresni, ha például nincs fû-
tés... Munkájuk minden tiszteletet és elismerést megérde-
mel, sõt, példaértékû. Ezen el kell gondolkodni itthon, és
csendben leszûrni a tanulságot. Innen is üzenem minden
magyar mûvésznek, légyen az muzsikus, színész, vagy
bármilyen elõadómûvész, hogy menjen ki Beregszászra,

hiszen nincs túl messze, és nincs az a típusú fenyegetett-
ség, amitõl hisztériásan félni kellene. Odaát nyitottak és
segítõkészek. Beregszász közel van a magyar határhoz, a
Móricz Zsigmond Színházhoz pedig Debrecen mellett a
beregszászi a legközelebbi teátrum.

– Ha jól értem, az ottani közönség és közösség miatt
fontos számodra a díj, s azért, mert neked ítélésében az
is benne van, hogy évtizedek óta járod önálló estjeiddel
az országot és a határon túli területeket, kultúrmissziót
teljesítve…

– Elképzelhetõ. Amikor megkérdezik tõlem, mire va-
gyok büszke, akkor kihagyhatatlan arról beszélni, hogy
három és fél évtizede járom a Kárpát-medencét. Amikor
elkezdtem, részben önzõ érdek vezérelt: meg akartam
magam találni, s megtudni, közöm van-e az elõadómûvé-
szethez. Miközben ezt feszegettem, megkaptam a választ
arra a kérdésre is, miért érdemes színmûvésznek lenni.
Addig úgy éreztem, hogy csak a szüleimnek, a barátaim-
nak, a rendezõimnek, az újságíróknak játszottam, de ak-
kor rájöttem, hogy nekem van valamim, ami a közönség
soraiban ülõknek még nincs meg, ezért át kell adnom.
Olyan helyekre jutottam el, ahol ritkán látnak színházi
elõadást, irodalmi estet, általam viszont igen. Én átadom
az ismereteimet, a kultúra kincseit, de cserébe tõlük is
kapok: õszinte érdeklõdést, hálát, köszönetet. S azt, hogy
elindul az érzelmi oda-visszaáramlás, amitõl kialakul va-
lami különleges az együttlét végére. Ezért érdemes szí-
nésznek lenni, ezért kell színházat csinálni, hogy ez az

áramlás megtörténjen, s ennek következtében a nézõk
másképp menjenek ki az ajtón, mint ahogy bejöttek. Él-
ménnyel, s akár jobb emberként. Nem véletlen, hogy en-
nek a missziónak a felelõssége is azonnal szíven ütött,
hiszen rászánták az idejüket, a pénzüket, felöltöztek és
eljöttek engem megnézni-meghallgatni, tehát hatnom kel-
lett rájuk.

– Rácsodálkoztál a sikerre?
– Megköszönöm a Jóistennek, beigazolódott: szeretet-

tel fogadják az estjeimet, noha a gondolatokat és érzel-
meket igénybe vevõ, nehéz anyagokat raktam egymás
mellé. Többfelé kaptam hasonló visszajelzést, mint Téglá-
son, ahol odajött hozzám egy nézõ, s azt mondta, szíve-
sen hallgatta volna tovább is. Egy nem mûvészettel foglal-
kozó ember szavai ezek, így azt jelentik, nem volt hiába-
való. Bár ijesztõen és nagyon felgyorsult a világ, megje-
lent a mesterséges intelligencia, s egyre ijesztõbb tenden-
ciák jönnek a köztudatba, hittel vallom: emberi érintésre
mindig szükség van és lesz. Mint Nagy László írta: ha lesz
még emberi arcuk, akkor csókolom õket. Meggyõzõdé-
sem, jöhet bármi, azt, hogy egymás hangját halljuk, egy-
más érintését, egymás illatát érezzük, semmi nem fogja
pótolni.

Amikor 2013-ban a Magyar Mûvészeti Akadémia tagjá-
vá válhattam, a székfoglalómban kifejtettem: a nem buda-
pesti értékek felfedezésére szánom az energiámat és az idõ-
met. „Nem Pesten történt, amit hallotok. Ott ily regényes
dolgok nem történnek.” Petõfi sorait idéztem ekkor. Ami-
kor megalakultak a MMA regionális csoportjai, azt tûztük
zászlónkra, hogy megkeressük és támogatjuk azokat a nem
ismert vidéki értékeket, projekteket, fiatalokat, akikrõl nem
tud az ország, és akik példaértékûek, ezért segíteni õket
kötelességünk. A Nyíregyházán töltött több mint három
évtized történéseibe nagyon sok fordulat belefért, volt olyan
igazgató, aki direkt és indirekt módon el akart tanácsolni.
De maradtam, mert a gyermekem kicsi volt, és nem akar-
tam vele Pesten új életet kezdeni, kárát látta volna. Itt éb-
redtem erõsebb öntudatra, rájöttem, mi közöm ehhez a tér-
séghez. Folyamatosan találkozom csodálatos önkormány-
zatokkal, faluközösségekkel, jó érzésû, kultúrát terjeszteni
akaró vállalkozókkal, akikkel és akikért érdemes a kultúrát
a legkisebb helyekre is eljuttatni.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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Deák Ferenc Akadémia
A Deák Ferenc Akadémia Egyesület várja az érdeklõ-

dõket 27. jubileumi elõadássorozatára.
Téma: Rendszerváltás és emlékezet politika.
Elõadó: dr. Romsics Ignác történész, egyetemi tanár, az

MTA rendes tagja.
Idõpont: november 9. 16.30-tól. Helyszín: Móricz Zsig-

mond Megyei és Városi Könyvtár.

Beszélgessünk régi idõkrõl

Tavasszal nagy sikerrel bonyolította  le a  Nyíregy-
házi Városvédõ  Egyesület 4 részbõl álló sorozatát Be-
szélgessünk régi idõkrõl címmel. Megígérték, hogy
õsszel folytatják. A helyszín változatlanul a Burattino
Bábszínház elõadóterme (a Korzó Bevásárlóközpont
2. emeletén), mindig kedden, és 15 órai kezdéssel. A
belépés díjtalan.

November 7-én  Urbán Teréz, a Nyíregyházi Város-
védõ Egyesület alelnöke Botlatókövek Nyíregyházán
címmel a holokauszt helyi emlékeirõl beszél.

November 21-én  Ilyés Gábor helytörténész  zárja az
elõadássorozatot Eltûnt épületek nyomában 2. címmel.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

„Apa kalapja”
Cseh Tamás est István István, a Móricz Zsigmond

Színház színmûvészének elõadásában.
Idõpont: november 3. 18.00 óra. Helyszín: Bencs

Villa.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Idõsek Akadémiája...
...2023. õszi rendezvénysorozat.
November 9. 14.00 óra: Fül-orr-gégészeti elváltozások

és kezelési lehetõségeik. Elõadó: dr. Bartku István,
SZSZBVK-JAT, Fül-orr-gégészeti osztály, osztályvezetõ fõ-
orvos.

Helyszín: Nyíregyházi Szociális Gondozási és Egész-
ségügyi Alapellátási Központ, Nappali Ellátó Központ, Õz
u. 16.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Szépkorúak Akadémiája
Öregedés Mûvészete Program 2023 – a Kelet-Ma-

gyarországi Szépkorúak Akadémiájának ismeretter-
jesztõ elõadássorozata.

November 8. 15.00 óra: Laktóz- és gluténérzékeny-
ség és tünetei. Elõadó: dr. Ágoston Lóránt gasztroen-
terológus.

Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Õszi szünetelõ
Ebben az esztendõben is „szünetelhetnek” a Sóstói

Múzeumfaluban az aktív pihenésre vágyók. Négy nagy-
szerû napon (október 30-31., november 2-3.) csodála-
tos környezetben, tökös, diós, almás, kukoricás prog-
rammal várnak minden érdeklõdõt, 9.00 és 17.00 óra
között.

Beregbe’ faragta Baráth
Baráth Sándor Kristóf népi faszobrász, tárgyalkotó ipar-
mûvész Beregbe’ faragta Baráth címû kiállítása.
Megtekinthetõ: október 31-ig.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

A csodálatos világ
Kiállítás környezetünk védelmében.
Megtekinthetõ: november 2-ig.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

A vármegyénk képeslapokon
Erdélyi Ferenc kiállítása.
Megnyitó: november 2. 16.30-tól.
Megtekinthetõ: november 30-ig. Helyszín: Móricz
Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

Három szín
Kiállítás Baráth Nóra,  Boros Miklós János,  Piti Zsu-
zsanna alkotásaiból.
Megtekinthetõ: november 6-ig. Helyszín: Pál Gyula
Terem.

Fergeteges – Sissi legendája
Színpadon az Experidance.
Idõpont: november 7. 18.00 óra. Helyszín: Váci Mi-
hály Kulturális Központ.

In illo tempore
Krámli Márta szobrászmûvész, egyetemi oktató és
Támuly Zsuzsanna szobrászmûvész kiállítása.
Megtekinthetõ: november 8-ig. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár.
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(Szerzõ: Ilyés Gábor helytörténész,
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Liptay Jenõ római katolikus elemi iskola
Liptay Jenõ 1883-ban kötött házasságot Szilvássy

Bertával. Olga nevû kislányuk a következõ évben szü-
letett, de a negyedik születésnapját már nem élte meg,
vörhenyben elhunyt. 1889-ben pedig halva született egy
kisfiuk, így házasságuk gyermektelen maradt. A hitük
nyújtott mindkettõjük számára vigasztalást, valamint a
mások gyermekein való segítség.

A gazdálkodásból élõ Liptay még a háború elõtt
10.000 koronát adományozott a római katolikus egy-
háznak, késõbb 40 millió koronát egy leánynevelõ in-
tézet céljaira, 1928 tavaszán pedig 24.000 pengõ érté-
kû telket adott szintén a katolikus egyháznak egy újon-
nan létesítendõ iskola céljára. Ezt a felajánlását a he-
lyi egyházi vezetõkön kívül még Szmrecsányi Lajos
egri érsek és Klebelsberg Kunó kultuszminiszter is meg-
köszönte, kiemelve a házaspár lelki nagyságát és szív-
beli nemességét.

Az építkezési munkálatok Kálmán Károly helyi épí-
tõmester tervei alapján és kivitelezésében a vasútállo-
más közelében, a Vécsey utcában kezdõdtek meg és
1928. szeptember 10-én, ünnepélyes keretek között már
át is adták azt. Az iskola homlokzatán felirat hirdette
az adakozó áldozatkészségét: „Liptay Jenõ – róm. kath.
elemi iskola”. A felirat alatt a homlokzaton egy feszü-
letet és egy zománcos magyar címert helyeztek el. A
környék több mint kétszáz gyermekét befogadó iskolá-
ját Énekes János prelátus avatta fel. Beszédében kiemel-
te, hogy „a vallásos és hazafias szellemben nevelt ember

nem fog soha a tudománnyal visszaélve, a tudást em-
bertársainak kárára fordítani”. A jelenlévõ gyermekek
figyelmét pedig felhívta, hogy legyenek tisztelettel ta-
nítóik iránt, akik szüleik nevelõmunkáját pótolják. Az
ünnepség befejezéseképpen az iskola tanácstermében
leleplezték a Liptay Jenõt ábrázoló olajfestményt. A
portrét Járossy Gyula tanár-festõmûvész készítette.

Az iskola épülete az amerikai bombatámadás során,
1944. szeptember 6-án pusztult el. Azt már nem építet-
ték újjá, így emlékét már csak ez az 1942-ben készült
fénykép õrzi, amelyet Molnár Istvánnak köszönhetünk.


